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رویداد روز ملی فناوری اطلاعات بهانه ای بود تا 
باز هم به مهاجرت اخیر نازنین دانشــور توجه 
نشان داده شود. کسی که سال گذشته بیانیه 
اختتامیــه را خوانــده بــود، امســال کیلومترهــا 
دورتــر در جغرافیــای دیگــری زندگــی می کــرد و 
اداره امــور کســب و کارش را بــه دیگــران واگــذار 
کــرده بــود. دربــاره مهاجــرت او صحبت هــای 
بســیاری شــده اســت؛ عده ای می گوینــد او که 
پرامیــد کار می کــرد و همیــن چنــد ســال پیش 
موفق شده بود نت برگ را خریداری کند، به کجا 
رســید که عطای فعالیت در ایــران را به لقایش 
بخشید و مهاجرت کرد؟ بعضی هم معتقدند 
تخفیفان بــدون حضور دانشــور 
شاید دیگر مثل گذشته نتواند به 
فعالیت خود ادامه دهد و به مرور 
از بــازار رقابــت حذف شــود و این 

اتفاقی نامیمون است.
بررســی مهاجــرت ایــن کارآفریــن 
از ایــن نقطه نظــر کــه می توانــد 
انذاردهنده باشــد، جالب توجه و 
قابل ارزیابی اســت. از ایــن منظر 
که او یــک نمونه از هــزاران افرادی 
است که با امید فعالیت می کردند 
و دیگر امیدی به بهبود شرایط ندارند، مهاجرت 
ایــن شــخص اهمیــت می یابــد. امــا چیــزی کــه 
بعضاً دیده ام، نوعی مرثیه ســرایی برای شخص 
دانشور است. اتفاقاً امثال او به سبب موقعیت 
زمانــی کــه وارد فعالیت حرفــه ای شــدند، بیش 
از ســایر کارآفرینــان اکوسیســتم نــوآوری - چــه 
مرد و چه زن - دیده شــدند، در محافل عمومی 
و خصوصی دعوت شــدند و پای حرف هایشــان 

نشســتند. مصاحبه هــای متعدد داشــتند و به 
همین واســطه توانســتند بازاریابی گســترده ای 
برای کسب و کارشان داشته باشند و به عبارتی به 
سلبریتی های اکوسیستم نوآوری تبدیل شدند. 
این مسئله البته نه ناپسند است و نه اتهامی را 
متوجه این افراد می کند. مسئله آنجاست که ما 
فراموش کنیم در کنار این سلبریتی ها، دیگرانی 
هــم هســتند کــه هرچنــد ســر و صدای کمتــری 
داشته اند یا حداقل موقعیت کمتری برای ایجاد 
ســر و صدا، امــا بســیار کار کرده انــد و چــه بســا 
حاصل زحمات شان از این ســلبریتی ها پربارتر 
هــم بــوده و در ماه هــای اخیــر، خســته و ناامیــد 
شــده اند و مهاجــرت کرده انــد؛ بــاز هــم بی آنکه 

توجهی را به خود جلب کرده باشند.
اکوسیســتم نــوآوری درگیــر بحــران ناامیــدی 
شــده و این بحران یقه بســیاری از افراد مســتعد 
و صاحبــان کســب و کار را چســبیده اســت. 
تنهــا هــم مســئله ناامیــدی آنهــا نیســت؛ وقتی 
چنین بحرانــی فراگیــر می شــود، مردم جــدای از 
مشــکلات اقتصــادی کــه جیب شــان را کوچــک 
کرده، دست و دل شان هم به خرج کردن نمی رود. 
همین مســئله بحران هــای پیچیده تــری را پیش 
پــای صاحبــان کســب و کارها می گــذارد و باعــث 
می شود یکی یکی پا پس بکشند. بنابراین توصیه 
می کنــم از این بــه بعــد، زمانی کــه یــاد مهاجرت 
نازنین دانشــور افتادید و دل تان بــه درد آمد، این 
مهاجرت را گسترده تر و بزرگ تر ببینید و بیشتر 
دل بســوزانید و اگر کاری از دســت تان برمی آید، 
انجــام دهیــد. دل ســوزاندن بــرای یــک کارآفرین 
سلبریتی و مرثیه ســرایی برای گرفتن چند لایک 

بیشتر، راه به جایی نمی برد. 

INTROسرآغاز

درباره مهاجرت نازنین دانشور 
و مسئله سلبریتی ها در اکوسیستم نوآوری

مرثیه سرایی برای کارآفرینان سلبریتی

نگاهی به بیلبوردهای جدید روبیکا
که بازار داخلی را هدف قرار داده است

راه این نبود
حــدوداً ســال ۱۳۹۶ بــود کــه کم کــم بــازار پیام رســان ها و 
شــبکه های اجتماعــی داخلــی داغ شــد. هــدف اصلــی 
از راه انــدازی ایــن ســرویس ها این بود کــه کاربــران ایرانی 
شــبکه های اجتماعــی خارجــی بــه پلتفرم هــای داخلــی 
کوچ کننــد و رفته رفتــه نیازهای خــود را با پیام رســان ها و 

شبکه های اجتماعی داخلی برطرف کنند.
این پــروژه بــا فیلترینــگ تلگرام شکســت خــورد؛ چراکه 
این تصور وجود داشــت که با فیلترینگ تلگرام بسیاری 
از کاربــران پیام رســان های خارجــی بلافاصلــه به ســمت 
پیام رسان های داخلی کوچ خواهند کرد و با صرف هزینه 

گزاف عملاً این پروژه از همان ابتدا راه به ناکجا برد.
بــا گذشــت ســال ها و پیچ وخم هــای متعــدد 
کــه پلتفرم هــای داخلــی در ایــن مســیر طــی 
کردند، به سال ۱۴۰۱ رسیدیم که اینستاگرام 
و واتس اپ نیز فیلتر شــدند تــا آب پاکی روی 
دســت مردمی ریخته شــود کــه از تلگــرام به 
جای مهاجرت به پلتفرم هــای داخلی به این 

دو پلتفرم کوچ کرده بودند.
در اینجــا هــم بــه نظــر می رســید بســیاری از 
مسئولان تصور می کردند که این بار دیگر کار 
تمام است و مردم به پلتفرم های داخلی کوچ 

خواهند کرد، اما مجموعه آمار و شــرایط نشــان می دهد 
کــه هرچــه از فیلترینــگ فاصلــه گرفتیــم، مــردم راه های 
عبور از آن را پیدا کردند و دوباره به کار عادی خود در این 

شبکه های اجتماعی و پیام رسان ها پرداختند. 
با وجود این اخیراً روبیکا بیلبوردهایی را در ســطح شــهر 
بالا آورده با این مضمــون »الان تماس تصویری می گیرم 
/ پاســخ: اینجــا تمــاس تصویری نــداره کــه!!!!  پــس بیا 

روبیکا«.
اما این بیلبوردها چند ســؤال را مطرح می کند که پاســخ 

آنها می تواند قابل  توجه باشد.
آیا روبیکا دیگــر پلتفرم هــای خارجی را بــرای خود رقیب 
نمی بیند که فقط رقبای داخلــی خود را برای جذب کاربر 

هدف قرار داده است؟
ســؤال دیگری کــه در این  بین مطرح می شــود این اســت 
که آیا روبیکا دیگر از رقابت با پلتفرم های خارجی ناامید 
شــده و به ســمت رقبای داخلی خیز برداشــته تا کاربران 

آنها را به خود جذب کند؟
پاسخ به این دو سؤال فضا را تا حد زیادی شفاف خواهد 

کرد که پلتفرم هــای داخلی اکنون با چه شــرایطی مواجه 
هستند.

در پاسخ به ســؤال اول باید گفت که آمارها نشان می دهد 
کــه نه تنهــا اســتقبال مــردم از شــبکه های اجتماعــی و 
پیام رســان های خارجی کــم نشــده، بلکه پلتفرمــی مانند 
تلگــرام دوبــاره جایگاه خــود را نزد شــهروندان پیــدا کرده و 
پس از دوره فیلترینگ سال ۱۳۹۷ که بسیاری به واتس اپ 
کوچ کرده بودند، بــار دیگر به تلگرام بازگشــته اند. از طرفی 
دیگر با وجود اینکه اینســتاگرام نیز فیلتر شــد و بســیاری 
از کســب وکارها در شــوک اولیــه فیلترینــگ ایــن شــبکه 
اجتماعی قرار گرفتند، اما بار دیگر به چرخه کسب وکاری 
خود بازگشتند و چندان روی خوشی به ادامه 
کســب وکار خود در پلتفرم های داخلی نشــان 
ندادنــد. پــس در عمــل شــاهد ایــن موضــوع 
هســتیم کــه روبیــکا یــا پلتفرم هــای داخلــی 
نمی تواننــد رقبــای خارجــی خــود را کمــاکان 

نادیده بگیرند.
امــا شــاید پاســخ بــه ســؤال دوم بتواند تــا حد 
زیادی مســیر را شــفاف کنــد. به نظر می رســد 
تبلیغــات اخیــر روبیــکا امکاناتــی را از خود به 
نمایش می گذارد که برخی پلتفرم های داخلی 
از آن برخوردار نیســتند و قصــد دارد در برابــر پلتفرم های 
داخلــی عرض انــدام کنــد. از همیــن رو بــه نظــر می رســد 
استراتژیســت های بیلبوردهای جدیــد روبیکا ایــن پیام را 
مخابره می کنند که از رقابت با پلتفرم های داخلی خسته 
شده اند و تنها قصد رقابت با رقبای داخلی خود را دارند تا 

سهم خود را از کاربران پلتفرم های داخلی افزایش دهند.
سخن آخر اینکه بازار پیام رســان های خارجی برای جذب 
کاربر چندان بزرگ نیســت که آنها به رقابت در میان خود 
بپردازند. نکته اینجاســت که بیلبوردهای جدید تنها این 
پیام را مخابــره می کند که تــوان رقابت با رقبــای خارجی را 
نداریم و روی سرویس های اولیه ای که پلتفرم های خارجی 
به کاربران خــود ارائه می دهنــد، مانور می دهیم تــا کاربران 
دیگر پلتفرم هــای داخلی که ایــن ســرویس ها را در اختیار 

ندارند، جذب کنیم.
پلتفرم های داخلی برای ادامه حیات شــاید به تنها چیزی 
که احتیاج ندارند، مانور و رقابت در درون خود است که به 
نظر می رسد به لطف بیلبوردهای روبیکا به این مهم دست 
یافته اند تا بیش از گذشته پیام ضعف خود را مخابره کنند.

صاحبامتیازومدیرمسئول: مینا والی
سردبیرنشریاتچاپیراهکار:رضا جمیلی
سردبیر:المیرا حسینی

تحریریه: رضا امیرزاده، راضیه مینایی
مهران امیری، عبدالله مقدمی
نگار قانونی، عباس عین علی
 ترانه احمددوست، منیره شاه حسینی
زهره دودانگه
ویراستار: یلدا شایسته فر

مدیرهنری:روح اله گیتی نژاد
مدیرفنی:علیرضا کیوان

صفحهآرا:حمید ابراهیمی
عکس:  حامد کریم زاده، پریا امیرحاجلو

نسیم اعتمادی، مریم سعیدپور
شبکههایاجتماعی: محمدحسین صیادی نژاد

چاپ: هنر اشکان
نشانی: 

تهران، جنت آباد جنوبی، خیابان لاله غربی، 
خیابان حدیث، کوچه حدیث دوم، پلاک 8

karangweekly.ir :وبسایت

K A R A N G

شماره1۰۴  | ۲۵تیر1۴۰۲  |  سالسوم |  کارنگ؛هفتهنامهاقتصادنوآوریایران

المیرا حسینی  
سردبیر

elmirahosseini
@gmail.com

میثم سلیمانی  
سردبیررسانههایدیجیتالراهکار

msr52004
@gmail.com



شــــــــــــــمــــــــــــاره 104
25 تـــــــــــــــــــــــــــیر 1402
ســــــــــــــــــــــــــــــال سوم

KARANG

3

نظرها و خبرها
V I E W S

A N D
N E W S

NEWSخبر

برندمحبوبمصرفکنندگان
در جشــنواره برنــد محبــوب، 
پرداخت الکترونیک پاسارگاد در دو بخش 
پایانه های فروشــگاهی و اپلیکیشــن های 
پرداخت )پی پاد( به عنــوان برند محبوب 

مصرف کنندگان انتخاب شد.

سمفونیتفتابرگزارشد
هلدینگ فناوری و نوآوری بانک 
تجارت )تفتا( اولیــن رویداد ســالانه خود 
تحت عنوان »سمفونی تفتا« را در تاریخ 

۲۴ تیرماه ۱۴۰۲ برگزار کرد.

هویتبصریجدیدابردراک
ابردراک، ارائه دهنده زیرساخت 
ســرویس های هوشــند ابری، در راســتای 
ایجاد تجربه ای یکپارچه برای استفاده از 
راهکارهــای این شــرکت، از هویت بصری 

جدید خود رونمایی کرد.

کارگاهتوسعهرهبریباهوش
مصنوعی

آکادمی ایرانســل تصمیم دارد با برگزاری 
کارگاه توســعه رهبری با هوش مصنوعی، 
رویکرد تیم رهبری خود را  از طریق دریچه 

هوش مصنوعی تقویت کند.

اعضای هیئت مدیره شــرکت ســرمایه گذاری ســرآوا در 
آخرین تصمیم گیری خــود، فرزین فردیــس را به عنوان 
مدیرعامل این شــرکت انتخاب کردند. شــرکت سرمایه 
گذاری ســرآوا بهمن ماه سال پیش نیز شــاهد تغییراتی 
از جمله بازگشت سعید رحمانی، مدیرعامل اسبق این 

شرکت بوده است.
فرزین فردیس، عضو هیئت رئیسه اتاق بازرگانی تهران، 
عضو هیئت مدیره شــرکت های پارس سامان و صباسل 
آریــا، دانش آموخته مهندســی برق و کارشــناس ارشــد 

مدیریت اجرایی )MBA( از دانشــگاه صنعتی شــریف، 
جانشین علی فیاض بخش شد.

علــی فیاض بخــش پــس از دوران مدیرعاملــی علــی 
سمســاریلر، مدیرعامــل شــرکت ســرآوا شــده بــود. بــه 
نظر می رســد دوران مدیریت علی فیاض بخش روزهای 
ســختی برای شــرکت ســرآوا بــوده اســت. فیاض بخش 
کــه از ســال ۱۳۹۶ بــا ســمت معــاون ارشــد اســتراتژی و 
ســرمایه گذاری به ســرآوا پیوســته بود، در طی سه سال 
گذشــته در ســمت مدیرعاملی و در راســتای برداشــتن 

موانــع ورود پورتفولیوی شــرکت به بازار بــورس فعالیت 
کرد. با تغییرات ذکرشده در راستای تقویت تیم مدیریت 
ســرآوا و انتخاب هیئت مدیره جدید در مجمع عمومی 
ســالانه شــرکت در ۲۱ اســفند ۱۴۰۱ توسط ســهام داران 
شرکت و بازگشت سعید رحمانی ، مؤسس و مدیرعامل 
اســبق ســرآوا در مقام عضو هیئت مدیره و نایب رئیس 
و نقــش آفرینــی ســهام داران عمــده این شــرکت در این 
روزها، به نظر می رســد ســرآوا بار دیگر نقــش مهمی در 

اکوسیستم کارآفرینی کشور ایفا خواهد کرد.

تغییرات در سرآوا ادامه دارد

فرزین 
فردیس 

مدیرعامل 
شد

رونمایی از گزارش سال ۱۴۰۱ در رویداد سالانه دیجی کالا

کمترین نرخ میانگین رشد در 10 سال اخیر 

گروه توسن با همکاری دانشگاه شریف برگزار می کند

نخستین همایش فرصت های ایران در عصر دیجیتال 

ســعید و حمیــد محمــدی هم بنیان گــذاران دیجــی کالا 
می گویند امســال چهارمین ســالی اســت که دیجی کالا 
گــزارش عملکــرد خــود را منتشــر می کند.این گــزارش با 
نشــان دادن اهمیت تجارت الکترونیک به تاب آ وری این 

حوزه در فضای ملتهب سال گذشته پرداخته است.
بنابــر گفته هــای آنهــا، خرده فروشــی آنلایــن در کشــور 
ســهمی چهــار درصــدی دارد کــه از ایــن عــدد، دو درصد 
ســهم فروشــگاه های اینترنتــی و دو درصــد ســهم 
خرده فروشی هایی است که بر بستر شبکه های اجتماعی 

فعالیت می کننــد. از این دو درصد ســهم فروشــگاه های 
اینترنتــی، یــک درصــد از خریدوفــروش بــه دیجــی کالا 

اختصاص دارد.
تحریم، عــدم وجود زیرســاخت اینترنت، تــورم و کاهش 
قدرت خرید از عواملی هستند که باعث می شود کشوری 
مانند ایران نسبت به کشــورهای همسایه خود عملکرد 
ضعیف تری داشته باشد. رشــد خرید اینترنتی در سال 
۱۴۰۱ کمترین میزان رشد ۱۰ سال گذشــته خود را تجربه 

کرده و سال ۱۴۰۲  این نرخ افزایش پیدا کرده است.

گروه توســن بــا همــکاری دانشــگاه شــریف ۲۵ و ۲۶ تیرماه 
اولین رویداد فرصت های ایران در عصر دیجیتال را در مرکز 

همایش های برج میلاد برگزار می کند.
این همایــش بــه شــناخت چالش هــا، راهکارهــا و نیازهای 
کســب وکارها در بازارهــای جدیــد می پــردازد و مخاطبــان و 
حاضران اصلی این رویداد سیاست گذاران و تصمیم سازان 
نهادهای حاکمیتــی، صاحبان بنگاه های بــزرگ اقتصادی، 
اســاتید دانشــگاه، بنیان گذاران پلتفرم ها و اســتارتاپ های 
دیجیتالی و مدیران و توســعه دهندگان شرکت های فناوری 

خواهند بود.
ایجاد فضای هم اندیشی، تبادل نظر و اندیشه و شناسایی 
فرصت هــای پیــش رو میــان بازیگــران ســنتی و بــزرگ، 

تازه واردهای دیجیتال، شرکت های فناور، رگولاتور و محققان 
از اهداف اصلی برگزاری این همایش است.

در اولیــن روز همایش فرصت های ایــران در عصر دیجیتال 
پنج پنــل و روز دوم، هفت پنل اجرا می شــود که در مجموع 
این نشست ها در شش محور اصلی صنعت مالی، پیشران 
فرصت آفرینــی؛ پلتفرم هــای دیجیتــال در ایــران؛ جامعــه 
و شــهروند دیجیتــال؛ راهکارهــای دیجیتــال در پاســخ بــه 
چالش هــای ملــی؛ فرصت   آفرینــی بــرای بازیگران ســنتی و 

روندهای تحول آفرین مبتنی بر فناوری برگزار می شوند.
ایــن همایــش بــا حضــور ســخنرانانی چــون فرهــاد نیلــی، 
محمدرضا فرزین،  کیوان جامه بزرگ، فرزین فردیس، میلاد 
منشــی پور، آرش بابایــی، علیرضا بلگــوری، ولی اله فاطمی، 

مجیــد بهزادپــور، ژوبیــن علاقبنــد،  امیــر ناظمــی، محمــد 
مظاهــری، مجید نیلــی احمدآبادی، حســین ســلاح ورزی، 

شهاب جوانمردی و... برگزار می شود.
گروه توسن از کلیه بانک ها، شرکت ها، پلتفرم ها و صاحبان 
کســب و کارها دعوت می کند تا اگر محصول یا محصولاتی 
مرتبط با ارتقای سبک زندگی و بهبود فضای کسب و کار در 
عصر دیجیتال دارند، با شرکت در این نمایشگاه مخاطبان 
خود را در جریان آخرین محصولات و دستاوردهای خود قرار 
دهند. گروه توسن به همراه شرکت های زیرمجموعه به عنوان 
حامی اصلی، با رویکرد بانکــداری پلتفرمی و محصولات و 
راهکارهای دیجیتالی سخت افزاری و نرم افزاری در این رویداد 

حاضر خواهد شد.
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 روز
فناوری اطلاعات

I T  D A Y

محمد متشرعی، عضو هیئت مدیره نصر تهران

باید در حوزه فناوری اطلاعات فرهنگ سازی کنیم

POINT OF VIEWدیدگاه

هدف ســازمان نظام صنفی رایانه ای از 
ثبــت روز فنــاوری اطلاعــات در تقویــم 
رسمی کشور، برجسته سازی اهمیت این حوزه 
در زندگی جاری مردم است. امروز دیگر فناوری 
اطلاعــات ماننــد اقــلام اساســی زندگــی، نیازی 
اســت کــه نمی توانیــم منکــر آن شــویم، چراکه 
بخش های مختلــف جامعه هر کــدام به نحوی 

روزانه با این حوزه سروکار دارند.  

بــه همیــن دلیــل لازم اســت در زمینــه 
نقــش و اهمیــت فنــاوری اطلاعــات در 
زندگــی مــردم و همچنیــن زیرســاخت های 
اطلاعاتی کشــور، آگاهی بخشــی صورت گیرد. 
بایــد نگاهی کــه فنــاوری اطلاعــات را یک بحث 
لوکــس و غیرضــروری می دانــد، متحــول و ایــن 
موضوع به حاکمیــت، دولت و بدنــه آن منتقل 
شود که این حوزه نیازمند نگاهی جدی است. 

از سویی دیگر، اینکه فناوری اطلاعات 
یک متولی با بیــش از ۲۶ هزار عضو در 
کل کشــور دارد کــه ثروت ســاز و ارزش آفریــن 
هســتند نیــز از دیگــر نکاتــی اســت کــه بایــد 
اطلاع رسانی شود. اعضای صنف حوزه فناوری 
اطلاعــات بــرای حفــظ زیرســاخت های مرتبط، 
تأمیــن تجهیــزات، تولیــد نرم افــزار و... تــلاش 
می کنند و بخش مهمــی از اقتصاد ما را شــکل 
می دهنــد کــه بایــد کار و تــلاش آنها آن طــور که 
شایســته اســت، نمود پیدا کند و به این بخش 

بها داده شود.

این نکته از آنجا حائز اهمیت است که 
دنیــا در آینــده بیــش از پیش بــر محور 
فناوری اطلاعات خواهد چرخید و ما هر میزان 
به ایــن بخش بهــای بیشــتری دهیــم، در آینده 

حرف های بیشتری در ســطح جهان برای گفتن 
خواهیم داشت. 

 تأثیــر توســعه فنــاوری اطلاعــات در 
حوزه هــای مختلــف از جملــه افزایــش 
بهــره وری نیروهــای انســانی و بــه طــور کلــی 
سیستم ها غیرقابل انکار است و در آینده یکی 
از مؤلفه های قدرتمند بودن کشــورهای جهان، 
پیشرفت صنعت فناوری اطلاعات آنها خواهد 

بود.

 ما در کشــورمان عــلاوه بــر تحریم های 
خارجی با تحریم های داخلی نیز درگیر 
هستیم. این تحریم های داخلی بیشتر ناشی از 
عدم نگاه درست به این حوزه و جدی نگرفتن آن 
است که نتیجه آن ایجاد دست اندازها و موانع 
مختلفی است که فعالان این حوزه هر روز با آن 
مواجه هستند. با این وجود، در کشور ما فناوری 
اطلاعات از بســیاری از کشــورهای دیگر جهان 
پیشرفته تر است. ما زیرســاخت های خوبی در 
این زمینه داریم و در برخی حوزه ها توانسته ایم 
کارهایــی انجــام دهیم که بــه اذعان بســیاری از 
دوســتان، برخی کشــورهای اروپایی نیــز در این 

حوزه ها از ما عقب تر هستند.

 در واقــع ما در حــوزه فنــاوری اطلاعات 
عقب نیســتیم بلکه در زمینه فرهنگ 
اســتفاده، بسترســازی و توســعه  آن در حــوزه 
دولت و جامعه مســئله داریم. بــه همین دلیل 
لازم است در راستای فرهنگ سازی و تغییر نگاه 
جامعه به فناوری اطلاعات و حوزه های مرتبط با 
آن، تلاش کنیم و برای این کار صدای واحدی از 
فعالان این صنعت به گوش حاکمیت، دولت و 

علیرضــا کشــاورز، دبیــر ســازمان نصــر مردم برسانیم. 
تهــران بیانیــه ایــن ســازمان بــه 
مناســبت روز فنــاوری اطلاعات 
را قرائــت کــرد. در ایــن بیانیــه 
با اشــاره بــه اینکه ســازمان نظام 
صنفی رایانــه ای تهــران همچنان 
تــلاش می کنــد کــه پاســدار حقوق 
کســب وکارها و فعالان حوزه فناوری 
اطلاعــات ایــران باشــد، آمــده اســت: »فناوری 
اطلاعات در دنیا و ایران امروز به زیرســاخت توسعه تبدیل 
شده و باید این زیرســاخت و اعتباربخشی به آن گسترش 

پیدا کند.« 
در ابتــدای ایــن بیانیــه بــا عنــوان »روزگار عجیبی اســت!« 
آمده است: »از سال گذشــته تاکنون، تابه امروز و اینجا که 
در کنار هم ایستاده ایم، با دور تند نگاهی به ۱۲ ماه گذشته 
بیندازیــد. از روز فنــاوری ســال ۱۴۰۱ و آرزوهایــی کــه نازنین 
دانشور در بیانیه  پایانی  نصر گفت تا ۲۰ تیرماه ۱۴۰۲ در برج 
میلاد تهران، ماسک ها برداشته شده اند! دوباره چهره های 
هم را بدون فیلتر می بینیم؛ بحران سلامت عمومی را پشت 
سر گذاشــته ایم. ســال پیش همین موقع فکر می کردیم از 

یک بحــران بزرگ خــارج شــده ایم. فکر می کردیــم با تجربه 
موفق استفاده از فناوری در زندگی روزمره که باعث و بانی اش 
ویروس کرونا بود، زمانش رسیده که همسو با سلیقه و نیاز 
مردم طرحی نو دراندازیم، سریع تر قدم برداریم و به آنچه در 

دنیا اتفاق می افتد، نزدیک تر شویم.«  
در ادامــه این بیانیــه ذکر شــده که »از ســال پیــش تاکنون، 
اتفاق های زیادی افتاده و بحران های بزرگی را دیده ایم؛ همه 
با هم نداشتن اینترنت را تجربه کرده ایم. تورم و سرگشتگی 
اقتصــادی را چشــیده ایم، اما حــالا کمی تنُکُ تــر اینجاییم 
و دوســتانی تصمیــم بــه رفتــن و دوســتانی دیگــر، تصمیم 
به ســکوت گرفتند. عــده ای آگاهانــه از حوزه فنــاوری خارج 
شــده اند، کنجــی نشســته اند و حتــی اخبــار را هــم دنبــال 
نمی کنند. عده ای دیگر، سقف آرزوهایشان را کوتاه کردند. 
بعضی ها قهرند و نیامده انــد، برخی دیگر نیز انگیــزه اش را 
نداشته اند، نیامده اند. گروهی پشت درهای بسته مانده اند 
و گروهی هــم اینترنت شــان یــاری نکــرده، کنُد و تند شــده، 

پیچیدگی آزارشان داده و نیامده اند.«
در بخش دیگــری از بیانیه ســازمان نصر تهران گفته شــده 
است: »ما همچنان امیدواریم؛ ما و شمایی که امروز اینجا 
حضور دارید. شــمایی که می دانســتید در راهی پر از نقاط 

به استقامت و 
ماندن در مسیر 

درست اصرار داریم
در بیانیه نصر تهران برای روز فناوری اطلاعات مطرح شد 
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I T  D A Y

رئیس مجلس در مراسم روز فناوری اطلاعات عنوان کرد

تأکیــد  بــا  قالیبــاف  محمدباقــر 
بــر اینکــه در عرصــه فنــاوری 
اطلاعات دیگر چیزی تحت 
عنوان تهدیــد نداریم و باید 
به هــر آنچــه پیش روســت، 
بــه چشــم فرصت هایــی بــا 
ریســک های کــم و زیــاد نــگاه 
کــرد، حکمرانــی هوشــمند را 
مهم تــر از دولــت الکترونیــک دانســت و 
این قول را به فعالان فناوری اطلاعات داد که در برنامه 
هفتم، جایگاه مناســب و درســتی بــرای این حــوزه در 

نظر گرفته شود.
محمدباقــر قالیبــاف، رئیس مجلس شــورای اســلامی 
با حضور خــود در دومین رویداد روز فنــاوری اطلاعات 

و اشــاره به اینکــه طی ســال هایی کــه در نیــروی هوایی 
ســپاه، نیــروی انتظامــی و شــهرداری تهــران خدمــت 
می کرده، هیچ صنفی در ایجاد تحولات انجام شــده به 
اندازه حــوزه فناوری اطلاعــات تأثیرگذار نبــوده، گفت: 
»فناوری اطلاعات، مهم ترین پیشــران کشور در برنامه 
هفتم اســت. در گذشــته اگر این ســؤال مطرح می شد 
که علم بهتر اســت یا ثروت، امــروز می گوییم، تجارت، 
بدون بستر علم امکان پذیر نیســت و معتقدیم تحول 
کشــور و اقتصاد آن به این حوزه وابســته اســت و شما 
هســتید کــه می توانید اســاس ایــن کار را پیــش ببرید. 
فنــاوری اطلاعات امــروز دیگر برای جامعــه و همچنین 
حکمرانــی، یــک انتخــاب نیســت؛ بلکه یــک ضرورت 
است و حکمرانی هوشمند مهم تر از دولت الکترونیک 

است.«

فنــاوریاطلاعــاتیکانتخابنیســت؛
ضرورتاست

او با تأکید بر اینکه صنف فناوری اطلاعات، دارای قدرت 
حل مســئله اســت، اظهار داشــت: »امــروز مهم ترین 
چالش کشــور، رشــد اقتصادی است. رشــد اقتصادی 
ســه عامــل دارد؛ ســرمایه گذاری، بهــره وری و منابــع 
انســانی. از برنامه ســوم تا ششــم با وجــود اینکه طبق 
پیش بینی ها، رشــد ۵۰درصدی بــرای بهــره وری و باقی 
بــرای ســرمایه گذاری در نظــر گرفتــه شــده بــود، امــا در 
واقعیت وضعیت رشــد بهره وری مایل به صفر اســت. 
امروز مهم ترین ابزار تولید و قدرت در کشــورها فناوری 
اســت و وقتــی حــرف از فنــاوری بــه میــان می آیــد، در 

حقیقت تکیه ما روی نیروی انسانی است.« 
به گفته قالیباف در کشــور باید در بهــره وری به گونه ای 

حکمرانی هوشمند 
مهم تر از دولت الکترونیک

 وزیر ارتباطات در رویداد 
روز فناوری اطلاعات پیام 

 رئیس جمهوری را
قرائت کرد

حمایت از 
کارآفرینان حوزه 
فناوری اطلاعات 

عیسی زارع پور، وزیر ارتباطات 
و فناوری اطلاعات، با حضور در 
مراسم بزرگداشت روز فناوری اطلاعات 
گفــت: »ســازمان نصــر کشــور و تهــران 
چراغ ایــن روز را روشــن نگه داشــته اند. 
نکته ای که لازم اســت اینجــا تأکید کنم 
این اســت که یــک فصل منســجم برای 
هوشمندســازی و توســعه حوزه فناوری 
اطلاعــات در برنامــه هفتم دیده شــده و 
همــه دســتگاه ها بــه اســتفاده از هــوش 
مصنوعــی و بــا تکیه بــر ظرفیــت بخش 

خصوصی ملزم شده اند.«

 او در ادامه پیام رئیس جمهوری 
بــرای بزرگداشــت روز فنــاوری 
پیــام  در  کــرد.  قرائــت  را  اطلاعــات 
رئیس جمهــوری آمده اســت: »اقتصاد 
ایــران در دهه هــای گذشــته بــا تمرکــز بر 
بخش نفت و انرژی پیشرفت کرده، ولی 
در سال های گذشته فناوری اطلاعات در 
اقتصاد ایران توانســته جایگاه خوبی به 
دســت آورد و جایــگاه ویژه ای پیــدا کرده 
است. این دولت هم معتقد است تحقق 
گام هــای اقتصــادی در گرو داشــتن یک 
جامعه کارآفرین است؛ بنابراین حمایت 
از کارآفرینان حــوزه فنــاوری اطلاعات از 

اولویت های دولت بوده است.« 

 در ادامه این پیام رئیس جمهور 
به برنامه هفتم توســعه اشــاره 
کــرده و نوشــته اســت: »ابــلاغ قانــون 
جهش تولید دانش بنیان جزء اقدامات 
دولــت در ایــن حــوزه بــوده؛ چراکــه 
معتقدیــم بایــد در مســیر کارآفرینــی و 
دســت وپاگیر،  قوانیــن  حــذف 
فرصت هایــی نــو بــرای رشــد و ترقــی 
جمهــوری اســلامی بــه وجــود بیاوریــم. 
دوبرابر شدن سهم اقتصاد دیجیتال در 
برنامه هفتم توسعه از 8.۵ به ۱۵ درصد 
هدف گــذاری شــده اســت. تحقــق ایــن 
هدف بــا همــکاری تمامی دســتگاه های 
اجرایــی از جمله بانک مرکزی و شــورای 
عالی فضای مجازی و بخش خصوصی 
حــل  بایــد  همگــی  و  اســت  ممکــن 
چالش های پیش روی اقتصاد دیجیتال 

را پیش روی خود قرار دهند.«

REPORTگزارش
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 محمد صادقی، مدیرعامل شرکت بهسازان ملت درباره بایدها
و نبایدهای فناوری اطلاعات در ایران مطرح کرد

دیگر کسی به فکر کنار گذاشتن فاوا نیست!

POINT OF VIEWدیدگاه

در ســال های اخیــر فناوری هــای هوشــمند 
تغییــرات گســترده ای را در زندگی بشــر ایجاد 
کرده و به بستری برای رشد و توسعه بخش های 
مختلف علم و صنعت تبدیل شده است. این 
امر، توجه بســیاری از کشــورها را برای افزایش 
ظرفیت هــا و کاهش مســائل و مشکلات شــان 
به خود جلب کــرده اســت؛ به طوری کــه آینده 
کشــورها در عصــر حاضــر، بیــش از هــر زمــان 
دیگــری در طــول تاریــخ بــه میــزان پذیــرش 
فناوری های دیجیتال وابسته خواهد شد. این 
در حالی است که توســعه فناوری اطلاعات در 
ایران بــا چالش هــا و موانعــی مواجه اســت که 
می تواند به کاهش حضور کشور در عرصه های 

جهانی منتهی شود.
در همیــن راســتا بــه ســراغ محمــد صادقــی، 
مدیرعامــل شــرکت بهســازان ملــت رفتیــم تا 
به مناســبت روز ملی فناوری ارتباطــات درباره 
ابعاد، وضعیــت و چالش های توســعه فناوری 
اطلاعــات در ایــران صحبــت کنیــم. او معتقد 
اســت تــا رســیدن بــه نقطــه امنی کــه ایــده آل 
باشــد،  فاصلــه زیــادی داریــم و سیاســت های 
واپس گرایانه دولت ها،  تحریم، مهاجرت نیروی 
انسانی متخصص و عدم واقع گرایی را از جمله 
عواملــی می دانــد کــه از شــتاب توســعه علم و 
فناوری در ایران می کاهند و باید برای رفع آنها 
چاره ای اندیشــید. در ادامه گفت  وگوی ما با او 

را می خوانید. 

 گریزناپذیریاستفادهازفناوری
درجهانامروز

بنا بر صحبت های محمد صادقی، مدیرعامل 
شرکت بهسازان ملت فناوری اطلاعات در ایران 
از جایگاه قابل قبولی برخوردار است و با وجود 
همه فرازونشیب هایی که وجود دارد، پیشرفت 

کرده است. با این وجود تا رسیدن به وضعیت 
ایده آل و توسعه یافتگی فاصله زیادی داریم؛  در 
برخی دوره ها به دلیل وجود متخصصان کاربلد، 
تعامل بــا جهان و سیاســت های توســعه  محور 
دولت هــا، فنــاوری اطلاعــات در کشــور رشــد 
بیشــتری داشــته و در برخــی دوره هــا به دلیــل 
موانــع موجود شــاهد کاهــش روند توســعه  آن 
بوده ایــم. به هر حــال، امــروز فنــاوری اطلاعات 
در ایــران وضعیــت تثبیت شــده ای دارد و 
هیچ کس بــه این نمی اندیشــد که بایــد فناوری 
اطلاعات را کنار گذاشت و کشور را به روش های 
ســنتی توســعه داد؛ چراکــه جهــان پیــش روی 
مــا، مختصاتــی دیجیتــال و اطلاعاتــی دارد و 
ســرزمین هایی کــه بخواهند در عرصــه جهانی 
عملکــرد موفقی داشــته باشــند، بایــد اقتصاد 
مبتنی بر اطلاعات داشته باشند و فناوری های 

خود را تقویت کنند. 
درک درســت اهمیــت اســتفاده از فنــاوری 
اطلاعــات و توســعه آن مســئله مهمــی اســت 
کــه اگــر وجــود نداشــته باشــد، چالش برانگیز 
می شود. صادقی با اشاره به این مهم می گوید:  
»عــدم درک درســت دولت هــا و مدیــران از 
چیستی، چرایی و کارایی های فناوری اطلاعات 
می تواند مسئله ســاز شــود. بــرای مثــال فیلتر 
کــردن پلتفرم هــا و نبــود اینترنــت پرســرعت و 
باکیفیت در سال گذشته تصمیمی عجولانه و 
نادرست بود که پیامدی جز نارضایتی نداشت 
و افراد برای جبران سرمایه  از دست رفته انرژی 
و وقــت مضاعــف گذاشــتند. فضــای حاکم بر 
ایران و جهان، فضای فناورانه  است و لحظه ای 
عقب افتادن، کندی و نبــودن در فضا می تواند 
آســیب های زیــادی بــه مــردم و اکوسیســتم 

اقتصادی کشور وارد کند.«
ادامهدرصفحه11

گفت وگو با اشکان ابراهیمی، عضو هیئت مدیره نصر تهران 

چندسالیاستکهزادروزخوارزمیدانشمندبزرگایرانیبهعنوانروزفناوریاطلاعاتوارتباطاتنامگذاری
شدهاست.ایناتفاقنهتنهابهمهمشمردنبیشترحوزهفناوریاطلاعاتمنجرشد،بلکهفعالاناینصنفرابه
همنزدیکترکرد.البتهاشکانابراهیمی،عضوهیئتمدیرهنصرتهرانمعتقداستروزفناوریاطلاعاتفقط

مختصفعالاناینحوزهنیست،بلکهمتعلقبهتمامکسانیاستکهبهنوعیزندگیشانبافناوریاطلاعاتگره
خوردهاست.بهبهانهبرگزاریرویدادروزفناوریاطلاعاتبهسراغابراهیمیرفتیمتابااودرموردوضعیتاین

حوزهدرکشورگفتوگوکنیم.

 یک صدایی در 
روز فناوری اطلاعات
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آیدین عدالت، عضو هیئت مدیره نصر تهران

 هفت خوان تأمین
و عرضه کالاهای حوزه فاوا

حــوزه ســخت افزار و ارتباطــات دو بخــش دارد. یک بخش 
زیرساخت ها و تجهیزاتی است که عموماً در مالکیت دولت 
یا شــرکت های بــزرگ تأمین کننده پهنــای بانــد و خدمات و 
سرویس های این حوزه قرار دارد. بخش دیگر هم مربوط به 
مصرف کننده است که معمولاً تجهیزات سمت مصرف را در 
اختیار دارد و مالکیت آن با تک تک مصرف کنندگان است. 
ســخت افزار و تجهیزات ارتباطی در کشور وضعیت خوبی 
ندارد. فعالان این حوزه به چندین علت با چالش های بزرگی 
روبــه رو هســتند و روزبــه روز هــم گرفتاری هایشــان بیشــتر 
می شــود. من می توانم گرفتاری های فعالان این حــوزه را که 

در نهایت شامل وضعیت و شرایط تأمین و عرضه این بازار 
می شود، در قالب چهار مشکل اساسی بگویم. 

مــا در کشــور بــرای تأمیــن اقــلام ســخت افزاری و نرم افزاری 
معمــولاً دو گــروه فعــال اقتصــادی داریــم کــه یــک گــروه 
تولیدکننــدگان و یک گــروه تأمین کننــدگان و واردکنندگان 
هستند. هر دو گروه به طریقی با واردات کالا درگیر هستند، 
زیرا چون تولید یکســری از اقلام تشکیل دهنده تجهیزات 
سخت افزاری و زیرساختی، نه توجیه اقتصادی دارد و نه ما 
از لحاظ فناوری در جایگاهی هســتیم که امکان تولیدش را 
داشته باشیم؛ بنابراین تولیدکننده حوزه فاوا به ناچار بخشی 

از اقلام تشکیل دهنده محصول نهایی اش را باید وارد کند. 
پس هر دو گروه درگیر واردات هستند. 

واردات در مرحله اول به امکانات تأمین اقلام از کشــورهای 
دیگــر و لجســتیک کالا وابســته اســت. ما به دلیــل تحریم 
گرفتاری هــای زیــادی داریم، چــه بــرای چانه زنــی و ارتباط با 
تأمین کنندگان، چه برای تعاملات بعدی و قرارداد بســتن و 
اخذ نمایندگی و در نهایت بزرگ ترین مشکل ما رساندن پول 
یا تأمین ارز برای خرید این اقلام از جمله محصول نهایی و 
مواد اولیه است؛ از تخصیص ارز یا تأمینش در مبدأ گرفته تا 
رساندن آن به ذی نفعی که فروشنده اقلام فاواست، دردسر 

I N T E R V I E W

 محمد امین آقامیری، دبیر 
شورای عالی فضای مجازی 

نیازمند تنظیم گری 
درست هستیم 

محمد امیــن آقامیــری، دبیــر شــورای 
فضــای مجــازی کشــور در روز فنــاوری 
اطلاعات بر اهمیت تنظیم گری در حوزه 
فنــاوری تأکید کرد.  آقامیــری همچنین 
فضــای مجــازی را جزئــی جداناپذیــر از 
زندگی مــردم دانســت و اظهار داشــت 
همان طــور کــه در زندگــی نیازمنــد 
تنظیم گــری هســتیم، بایــد در فضــای 
مجازی نیز شــاهد تنظیم گری درســت 

باشیم.
محمدامین آقامیری در سخنرانی خود 
همچنین اشاره کرد اکنون کسب وکارها 
در بحــث قانون گــذاری و تنظیم گــری 
جلوتر هســتند. آقامیری در سخنرانی 
خود گفت: »امروز فضای مجازی فضای 
زندگــی کار و تفریح مــردم اســت و جزء 
جدایی ناپذیــر زندگــی مــردم به شــمار 
می رود. همان گونه که برای زندگی مردم 
ســعی می کنیــم محیطــی ســالم فراهم 
کنیم، در فضای مجازی هم باید ســعی 
کنیم تمــام مفاهیم رفــاه را ایجاد کنیم؛ 
مفاهیمی چون خدمات و سرویس های 
مختلف تا در راستای فراهم کردن زندگی 
مطلــوب حرکــت کننــد.  جمــع حاضــر 
نیز تکمیل کننــده حلقه هــای این مهم 
است.« آقامیری تصریح کرد: »فعالان 
این عرصه جامعه ســازانی هســتند که 
می توانند خدمتی کامل و مطلوب ارائه 

دهند.«
رئیس شورای فضای تصریح کرد: »اگر 
فضای مجازی تنظیم گری نشود، مردم 
و کســب وکارها در احقــاق حقــوق خود 
دچــار مشــکل می شــوند. اکنون مــا در 
مرحله تنظیم گــری برای این حــوزه قرار 

داریم.«

REPORTگزارش



عکسها:نسیماعتمادی،مهدیبرهمندپور،محمدنبیخانی
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بیانیه اختتامیه رویداد روز ملی فناوری اطلاعات قرائت شد

بهبود وضعیت اینترنت و مقابله با فیلترینگ
 بخشی از مطالبات صنفی از حاکمیت

REPORTگزارش

دومین رویداد ملی روز فناوری اطلاعات با حضور 
جمعی از فعــالان این حوزه، امروز بیســتم تیرماه 
در سالن همایش های بین المللی برج میلاد تهران 
برگزار شــد. رئیس کمیســیون افتای نصــر تهران 
ضمن قرائت بیانیه اختتامیه این رویداد ۱۰ مطالبه 
اساســی ســازمان نصر را از تصمیم ســازان کشور 
برشــمرد کــه بهبــود وضعیــت اینترنــت، مقابله 
بــا فیلترینــگ، ورود بــه بحــران مهاجــرت نیروی 
کار، مجوززدایــی و اصــلاح فرایندهــا از جمله این 

مطالبات هستند.
بهناز آریــا، رئیس کمیســیون افتای نصــر تهران 
ضمن قرائت بیانیه اختتامیه این رویداد و تقدیر 
از حضور مدیــران  و متخصصان کلیدی صنعت 
فناوری اطلاعات در مهم ترین گردهمایی فعالان 
آی تی کشور گفت: »روندی که تحت عنوان تحول 
دیجیتال در ساختارهای ســنتی دنیای اطراف ما 
شــکل گرفته و در جریان اســت، موجی است که 
نه به عنوان یک گزینه انتخابی، بلکه به عنوان یک 
برنامه جــدی در تصمیم گیری هــای خردورزانه از 
سوی حاکمیت، اصناف، کسب و کارها و مردم تأثیر 

خواهد گذاشت.«
آریــا در ادامه تأکیــد کرد:  »ســازمان نصــر تهران، 
به عنوان نماینده صنف پیشــتاز در مسیر تحول 
دیجیتــال و در راســتای امانــت داری و صیانــت 
از آرای فعــالان ایــن صنــف ۱۰ مطالبه اساســی از 
تصمیم سازان کشور دارد که اولین مورد آنها بهبود 
وضعیت اینترنت به عنوان بستر حیاتی بسیاری از 

کسب و کارها و کاهش اختلالات موجود است.«
او مقابلــه بــا فیلترینــگ گســترده ســرویس های 
پرکاربــرد را دیگــر مطالبــه اساســی ســازمان نصر 
از حاکمیــت عنوان کــرد و گفت:  »انتظــار می رود 
حاکمیت به توانمندی بخش خصوصی در تأمین 
امنیــت ملــی بــا اســتفاده از روش هــای کارآمــد و 

کارشناسانه توجه ویژه داشته باشد.«
ضــرورت ورود بــه بحــران مهاجــرت نیــروی کار 
تخصصــی از طریق الــزام و نظارت بر مســئولیت 
دســتگاه های اجرایــی در راســتای ایجــاد اقتصاد 

و رفــاه ملــی پایــدار و همچنیــن ضــرورت رعایــت 
کپی رایت و حقــوق معنوی نرم افزارهــای داخلی و 
خارجی  جهت احیای صنعت رو به افول نرم افزار و 
بازنگری و تعریف نظام های تعرفه ای برای استفاده 
از نرم افزارهــای خارجی دو مطالبه دیگر ســازمان 
نظام صنفی از قانون گذاران و تصمیم سازان کشور 
است. آریا در توضیح مطالبه پنجم سازمان نظام 
صنفــی از حاکمیت به موضوع آمــوزش به عنوان 
امری حیاتی اشــاره کرد و گفت: »ضــرورت و الزام 
به روزرسانی نظام آموزشی کشور در همه مقاطع 
در رشته های حوزه فناوری اطلاعات در تناوب های 
کوتاه مدت به منظور همگام سازی آموزش و تربیت 
نیــروی انســانی بــا نیازهــای بــازار و ارتقای ســواد 
دیجیتال کشور دیگر مطالبه صنفی حوزه فناوری 

اطلاعات کشور است.«
لحاظ کردن نقش فعالان صنفی در تصمیم سازی 
و تصمیم گیری هــای مجلــس شــورای اســلامی، 
تدوین، تصویب و به روزرسانی قوانین و به رسمیت 
شناختن دارایی های دیجیتال و حریم خصوصی 
و همچنیــن بازنگــری بنیادیــن در سیاســت های 
ارزی و گمرکــی در خصوص اولویت دهــی به اقلام 
زیرساختی فاوا نیز از جمله مطالبات دیگری بودند 

که بهناز آریا بر آنها تأکید کرد.
مجوز زدایــی، اصــلاح فراینــد و کاهــش رونــد 
بوروکراتیــک اخذ و تمدیــد مجوزهــای گوناگون و 
تمرکز مجوزها از جمله مجوزهای متعدد افتا برای 
تسهیل کســب وکار و جلوگیری از هرگونه رانت و 
فســاد  و همچنین جلوگیری از حضــور ناعادلانه 
خصولتی هــا در رقابــت بــا بخــش خصوصــی و 
فراهم کردن فضای کسب  وکار سالم، پایدار و پویا 
مطالبه نهایی ذکرشده در بیانیه اختتامیه رویداد 

ملی روز فناوری اطلاعات بودند.
آریا در نهایت عنوان کرد:  »سازمان نظام صنفی 
رایانه ای اســتان تهــران از شــرکت تندر نــور، گروه 
داده ورز جویا، شرکت ارتباط فردا و شرکت تجارت 
الکترونیک پارسیان به عنوان حامیان این رویداد 

تقدیر ویژه به عمل می آورد.«
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استکهازسال۹۸فعالیتخودرادرشهرکرمان
آغازکردهاست.زودکسطیقراردادبافروشگاهها،
برایآنهابسترفروشآنلاینایجادکردهوکارارسال
خریدهایمشتریانراتوسطناوگانلجستیکخود

انجاممیدهدوازاینطریقباواسطهشدنمیان
فروشندهوخریدار،روندخریدرابرایکاربرانتسهیل

میکند.زودکسطیاینسالهاتوانستهحوزه
فعالیتخودرادردیگرشهرستانهایاستانکرمان
وهمچنینبندرعباسومشهدتوسعهدهد.بابک

هوشمند،بنیانگذارومدیرعاملزودکسدرگفتوگو
باکارنگازفرصتهاوچالشهایاستارتاپهایی

میگویدکهدورازپایتختدرحالفعالیتهستند.

چهشــدکهبهایدهزودکسرســیدیدو
تصمیمگرفتیددراینحوزهفعالیتکنید؟

از ســال ۹۰ کارهای اســتارتاپی مختلفی را انجام داده ام. 
برای مثال در حوزه مارکت پلیس، ســایتی به نام »شــهر 
تــو شــهر« راه انــدازی کردیــم. در ایــن کســب وکار بــرای 
مجموعه هــای مختلف فروشــگاه ایجــاد می کردیــم و به 
دنبال این ایده بودیم که شــما در هر شــهری که باشــید، 
می توانید از یک شــهر دیگر خرید کنید و ما کار ارســال 
آن را برایتــان انجــام می دهیــم. همچنیــن در ســال ۹۳ 
سایتی ایجاد کردیم به نام »قیمت« که در آن قیمت های 
ارز، دلار و ســایر اجناس بازار را اطلاع رســانی می کردیم. 
ایــن اســتارتاپ ها در آن زمــان بــه ایــن دلیــل کــه هنــوز 

گفت و گو با بابک هوشمند 
مدیرعامل زودکس 

که معتقد است در 
شهرستان ها سرمایه گذار 

خطرپذیر نداریم

تغییر یک 
فرهنگ چگونه نسل چهارم 

زنجیره تأمین چشم انداز 
لجستیک را شکل می دهد

آینده اینجاست
کســب وکارها در بــازار رقابتــی تــلاش 
می کننــد از نســل چهــارم زنجیــره تأمین 
اســتفاده  کنند. زنجیره تأمین ۴.۰ شامل 
اســتفاده از فناوری هــای نســل چهــارم 
است که از آنها برای طراحی، برنامه ریزی 
و بهینه سازی زنجیره های تأمین بهره برده 
می شــود. این فناوری ها با ابزارهایی چون 
تجزیه وتحلیل داده ها، یادگیری ماشــین 
و هوش مصنوعی صنعت زنجیره تأمین 
را متحول کرده اند. این ابزارها چالش های 
کلیدی را برطرف می کننــد و اختلالات در 
خطــوط تولیــد را بــه حداقل می رســانند. 
در واقــع ایــن ابزارهــا از طریــق تخصیص 
هوشــمند ظرفیــت تولیــد، برنامه ریــزی 
ســفارش کار و برنامه ریــزی تعمیــر و 
نگهــداری تجهیــزات، عملکــرد زنجیــره 
تأمین و لجســتیک را تا حد چشــم گیری 

بهبود می بخشند. 
در همین راستا صنعت خودرو به سمت 
پذیــرش جدیدتریــن فناوری هــا و بهبــود 
قابلیت هــای لجســتیکی جهــت ایجــاد 
سیستم های نظارتی و اتصال بهتر پیش 
مــی رود.BMW مصــداق بــارز ایــن قضیه 
اســت. الیور زیپــس، عضــو هیئت مدیره 
تولید گروه BMW مدت هاست به  ضرورت 
شفافیت در لجستیک اشاره می کند. این 
شــرکت جریان حمل ونقل محصولاتش 
را با شفافیت برنامه ریزی کرده است. این 
شــرکت از ابزارهــای فناورانه بــرای ردیابی 
کالاهــا و بســیاری کارهــای دیگــر جهــت 
بیشــتر کــردن شــفافیت مســیر جریــان 

زنجیره تأمین استفاده می کند. 
شــایان ذکر است فناوری اســتانداردهای 
جدیــدی را در چشــم انداز لجســتیک 
تعییــن می کنــد. مــا اکنــون می توانیــم با 
استفاده از پهپادها ســفارش ثبت کنیم. 
همچنیــن ذی نفعــان زنجیــره تأمیــن بــا 
بهره گیــری از بلاکچین، هــوش مصنوعی 
و اینترنــت اشــیا می توانند رونــد تقاضا و 

مصرف را در لحظه دنبال کنند. 

REVIEWبررسی

لجستيک
LOGISTIC

بابک هوشمند، مدیرعامل زودکس در مورد تفاوت کار در 
تهران و شهرستان گفت: »چالش ها در حوزه رگولاتوری در 
شهرستان ها با تهران تفاوتی ندارد، اما حضور در پایتخت 
با توجه به اینکه اکثر سازمان های تصمیم گیر آنجا مستقر 

هستند، روند پیگیری کارها را سرعت می بخشد.« 
او می افزاید: »شــاید مهم ترین مســئله برای استارتاپ ها 
در شهرســتان ها موضوع زیرساخت باشــد، چراکه از این 
لحاظ بــه امکانــات کمی دسترســی دارنــد. برای مثــال در 
زمینه ســرور، شــرکت های متنوعی هســتند که در تهران 
این خدمات را ارائه می دهند، اما در شــهرهای دیگر عملاً 

هیچ زیرساختی در این زمینه ها ایجاد نشده و این چالش 
مهمــی بــرای ماســت. در ایــن چنــد وقت اخیــر مــا درباره 
اینترنت بســیار مشکل داشــتیم و از آن آســیب دیده ایم 
و هیــچ پاســخی هــم در ایــن زمینــه داده نمی شــود. حتی 
شــرکت هایی که به ما خدمات ســرور می دهنــد نیز دچار 
مشکل شدند و در چنین مواقعی هیچ نوع پشتیبانی هم 

صورت نمی گیرد.«
بــه گفتــه هوشــمند، دولــت بایــد بــرای شــرکت هایی کــه 
کارآفرینی می کنند، ســازوکاری ایجاد کند تا شرایط کمی 
برایشــان در بحث پرداخت وام  و ضمانت نامه های بانکی 

چالش 
زیرساخت

تفاوت فعالیت در تهران 
و شهرستان از نگاه 

مدیرعامل زودکس

I N T E R V I E W
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شبکه های
اجتماعی
S O C I A L
M E D I A

هدف متا از راه اندازی تردز

ابزار آموزش
هوش مصنوعی؟

مــارک زاکربــرگ، مدیرعامــل متــا، اعــلام 
کرده که تردز ۱۰۰ میلیون کاربر جذب کرده 
اســت. ایــلان ماســک از زمانی کــه توییتر 
را خریده دردســرهای زیادی بــرای کاربران 
درســت کــرده؛ پــس رفتــار کاربــران قابــل 
درک اســت. اما آیــا توییتــر در مقابل تردز 
شکست می خورد؟ آیا ستاره های توییتری 
این پلتفرم را رها می کنند و از صفر در تردز 
شــروع می کنند؟ آیا اصلاً شکســت دادن 
توییتــر کار راحتی اســت؟ و حتــی مهم تر 
اینکه آیا اصلاً متا قصد این کار را دارد؟ اگر 

نه پس هدف زاکربرگ چیست؟ 
به نظر می رســد داده هایی که متا از طریق 
تردز جمع آوری می کند، برای آموزش هوش 
مصنوعــی کاربــرد زیادی داشــته باشــند. 
متا در حال  توســعه مدل های زبانی بزرگ 
اســت و ایــن مدل ها بایــد آمــوزش بینند؛ 
دقیقاً مانند OpenAI که مدل های زیربنای 
چت جی پی تی را از طریق مکالمات توییتر 
آمــوزش داد. شــرکت های فنــاوری بــزرگ 
مثل توییتر و اســتک اورفلو دسترســی به 
داده های خود را بسته اند تا مانع از آموزش 

مدل های زبانی از طریق مکالمات شوند. 
بنابرایــن، احتمــال آن وجــود دارد کــه 
مدل های زبانی آینده از طریق داده های 
اختصاصی آموزش ببیننــد. برای مثال 
مدل هــای گــوگل ممکن اســت از طریق 
ویدئوهای یوتیوب جهــان را درک کنند. 
ایــلان ماســک ممکــن اســت از طریــق 
توییتر رقیب چت جی پی تــی را آموزش 
دهد و متا هــم بعید نیســت که تــردز را 
خــوراک مــدل زبانــی خــود کرده باشــد. 
ایــن احتمــالات دور از ذهــن نیســتند؛ 
مخصوصــاً بــا توجــه بــه اینکــه هفتــه 
گذشــته رویتــرز اعــلام کــرد محبوبیــت 
چت جی پی تی رو به کاهش است. پس 
ظهور جایگزین بــرای این فنــاوری اصلاً 

بعید نیست. 

REVIEWبررسی

متا در طول تاریخ نسبت به 
سایر پلتفرم ها در خصوص 

به اشتراک گذاری داده ها 
سرسخت تر بوده است

حاکمیت 
جـــدیــد 
داده هـا

تیک تــاک در حــال آزمایــش ویژگــی جدیــدی در حــوزه 
موسیقی اســت. طبق این ویژگی جدید برای بخشی از 
کاربران در بالای صفحه پلتفرم دو فهرســت موســیقی 
به نام های »هــات ۵۰« و »وایرال« نمایــش داده خواهد 
شــد. این کاربــران می توانند بــا ورود به این فهرســت ها 
برای ویدئو خود موســیقی انتخــاب کننــد. در واقع این 
فهرست ها شامل قطعه هایی از موسیقی های محبوب 

هستند. 
سخنگوی تیک تاک در این مورد توضیح داد: »هات ۵۰ 
و وایرال ممکن است در حد آزمایش و فقط برای عده ای 
از کاربران باقی بماننــد، ولی ما مدام در حــال آزمایش و 

افزودن محصولات جدیدی به پلتفرم خود هستیم که 
برای همه کاربران عرضه  نمی شوند.« 

ایــن آزمایــش تیک تــاک و نمایــش فهرســت برتریــن 
موســیقی ها، ماننــد اقدامــات پلتفرم هــای موســیقی  
است، زیرا آنها هم دقیقاً همین کار را برای کاربران خود 
انجام می دهند. افزون بر این،  تیک تاک در حال گسترش 
تجارت موســیقی در ســطح بین الملل اســت. چنانچه 
این شرکت در اوایل ماه ژوئیه اعلام کرد یک اپلیکیشن 
استریم به نام »تیک تاک موزیک« در اندونزی و برزیل 
راه اندازی کرده است؛ این اپلیکیشن قرار است جایگزین 
»رسو«، اپلیکیشــن استریم شــرکت  بایت دنس شود. 

جاه طلبی های 
تیک تاک 

در صنعت موسیقی
درباره ویژگی جدید

پلتفرم تیک تاک

ظهور جایگزین بــرای این فنــاوری اصلاً 
بعید نیست. 
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بــه گــزارش وال اســتریت ژورنــال، روز جمعــه، ۱۴ ژوئیه 
صرافی رمزارز بایننس در طول یک هفتــه ۱۰۰۰ کارمند 
خود را اخراج کرده است. این خبر بر اساس گزارش یکی 
از کارمندان این صرافی است که نخواسته هویتش فاش 
شــود. طبق ایــن خبــر، بایننس ممکن اســت یک ســوم 
کارمندان خود را تعدیل کرده باشد. در هفته گذشته نیز 
تعدادی از مدیران ارشــد صرافی ارز دیجیتــال بایننس 
از جملــه پاتریک هیلمــن، مدیر ارشــد اســتراتژی آن از 

استعفای خود خبر دادند.
بایننــس در مــاه گذشــته بــا چالش هــای رگولاتــوری از 
ســمت کمیســیون بورس و اوراق بهادار ایــالات متحده 
روبه رو بــوده اســت. در روز ۶ ژوئــن، کمیســیون بورس و 
اوراق بهادار آمریکا )SEC( شکایتی علیه صرافی رمزارز 
بایننس و چانگ پنگ ژائو، مدیرعامل آن ثبت کرده و ۱۳ 

اتهام علیه بایننس عنوان کرد.
کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا معتقد است این 
صرافی، قوانیــن مربوط بــه اوراق بهــادار را نادیده گرفته 
و با ارائــه توکن هــای بایننس کویــن و  BUSDو همچنین 
سایر خدمات خود، این قوانین را نقض کرده است. این 
کمیسیون معتقد است بایننس برای ارائه خدمات، باید 
مجوز کارگــزاری و صرافی دریافت کنــد و به همین دلیل 

فعالیت های این صرافی را فاقد وجاهت قانونی می داند.
همچنیــن در شــکایت مطرح شــده علیــه مدیرعامــل 
بایننس عنوان شده که چانگ پنگ ژائو، حجم معاملات 
را دستکاری کرده و با استفاده از یکی دیگر از شرکت های 

خودش، پول شــویی کــرده و محــل نگهداری 
دارایی را از کاربران خود مخفی کرده است.

چانگ پنــگ ژائــو، مدیرعامــل بایننس همه 
اتهامــات مبنی بر دســتکاری معامــلات را رد 
کرده اســت. در همین راســتا، گری گنسلر از 
دادگاه درخواســت حکمــی جهــت مســدود 
کردن دارایی های بایننس آمریکا مطرح کرد، 
اما در ۱۳ ژوئن، قاضــی منطقه ای آمریکا این 
درخواست کمیسیون بورس و اوراق بهادار را 
رد کــرد و حکمی مبنــی بر ضبــط دارایی های 

شعبه آمریکای این صرافی را صادر نکرد.
 ،SEC پــس از مطــرح شــدن ایــن درخواســت از ســوی
بایننس درخواســت رد شــکایت را بــه دادگاه ارائه داد و 
گفت مســدود و ضبط کردن دارایی هــای این مجموعه، 
کل کسب وکار را نابود خواهد کرد و موجب چالش های 
زیادی برای سرمایه گذاران آمریکایی می شود. این دادگاه 
از طرفیــن دعــوا درخواســت کــرد که بــا یکدیگر ســازش 

کننــد، زیرا بــه گفتــه او، تعطیلی کامــل بایننــس نه تنها 
برای این شرکت، بلکه برای کل بازار رمزارز و دارایی های 

دیجیتال عواقب نامطلوبی خواهد داشت.
بایننس تا به حال همه اتهامات مطرح شده را بی اساس 
دانســته و آنهــا را رد کــرده اســت. بایننــس 
در پــی خــروج ســرمایه هایی از ایــن صرافی، 
بارهــا اعــلام کرده اســت کــه دارایــی کاربران 
در امنیــت اســت و حالا بــه نظر می رســد با 
چالش های جدیدی در حوزه منابع انسانی 

روبه رو شده است.
بــر اســاس گــزارش منتشرشــده از ســمت 
رویتــرز، کارمنــدان ســابق اعــلام کرده اند که 
خدمات پشتیبانی کاربران در این صرافی ارز 
دیجیتال به شدت تحت تأثیر این کشمکش 
قانونــی قــرار گرفته اســت. ایــن گــزارش اضافه کــرده که 
اخراج هــا و تعدیل هــای بایننس تنها محــدود به ایالات 
متحــده نیســت و در تمــام شــعبه های ایــن مجموعــه 
صورت گرفته است؛ از جمله در این مدت تعداد زیادی 

از کارمندان شعبه هند اخراج شده اند.
بایننـــس در خصــوص ایــن گــزارش هنــوز اظهــار نظری 

نکرده است.

چالش های حقوقی بایننس و کمیسیون بورس و اوراق بهادار آمریکا

مصیبت های
یک کشمکش بزرگ

رونمایی از همکاری 
تترلند و بینوست 

عرضه سبد 
سرمایه گذاری

شــرکت مشــاور ســرمایه گذاری ارز 
دیجیتال بینوست و ســکوی تبادل ارز 
دیجیتال تترلند با آغــاز طرح همکاری 
تجــاری خــود از ابتــدای خــرداد ســال 
جاری، امکانــات جدیدی بــرای کاربران 
بازار رمزارز در ایــران فراهم کرده اند. در 
جدید تریــن همــکاری بین بینوســت و 
 ،BDefi تترلند، شرکت بینوست سبد
سبد شاخصی حوزه دیفای را در مبدل 
رمــزارزی تترلنــد قــرار داده و کاربــران 
از ایــن طریــق می تواننــد ایــن ســبد را 

خریداری کنند.
بینوســت کــه در چهــار ســال گذشــته 
فعالیت حرفــه ای خــود در زمینــه ارائه 
ســبدهای ســرمایه گذاری بلاکچینــی 
در شــبکه اتریــوم و پالیــگان را افزایــش 
داده، در جدیدتریــن خدمــت خــود 
ســبد ســرمایه گذاری رمــزارز BDefi را 
بــا همــکاری تترلنــد در اختیــار عمــوم 

کاربران قرار داده است.
تترلند بــا هــدف افزایــش خدماتش به 
کاربــران و ایجــاد محصــولات یکپارچه 
در حــوزه بــازار رمزارزهــا، ایــن ســبد 
سرمایه گذاری رمزارزی را در مبدل خود 
فهرســت کرده تــا کاربــران این ســکوی 
تبادل بتوانند با دارایی  دیجیتال خود، 
واحدهــای این ســبد ســرمایه گذاری را 

به راحتی خریداری کنند.
سبد ســرمایه گذاری رمزارزی بینوست 
کــه در تترلند بــرای خرید در دســترس 
قــرار دارد، توســط مجموعــه بینوســت 
مدیریت می شود و تترلند در مدیریت 
دارایــی آن نقشــی نــدارد. شــایان ذکــر 
اســت دارایــی کاربرانــی که این ســبد را 
از طریق مبــدل تترلند تهیــه می کنند، 
در کیــف پول هــای امــن و ســرد تترلنــد 

نگهداری می شود.
نکته مهم دیگــر اینکه کاربران هر زمان 
که بخواهند، می توانند دارایی خود را در 
این ســبد نقد کنند. علاقه مندان برای 
خرید این سبد می توانند به مبدل رمز 

ارز تترلند مراجعه کنند.
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برند کارفرمايی
E M P L O Y E R

B R A N D

رقابتی که کارمندان را 
فرسوده می کند

انسان ها در خدمت 
هوش مصنوعی

طبق گزارش ها سیســتم »بــارد« گوگل 
توســط هــزاران پیمانــکار تحــت فشــار، 
آموزش دیــده تا پاســخ های ایجادشــده 
توســط ربات چت هوش مصنوعی را در 

کمتر از سه دقیقه بررسی کند. 
بلومبــرگ بــه نقــل از چندیــن پیمانکار 
گــزارش داد که دقــت رقیب گــوگل برای 
چت جی پی تی Open AI به پیمانکاران 
شــرکت هایی ماننــد آپــن و اکســنچر 
بستگی دارد که حداقل آموزش را دیده 

و ۱۴ دلار در ساعت درآمد دارند. 
بارد اولین بار توســط گوگل در ماه فوریه 
و پــس از راه انــدازی چــت جی پی تــی 
کــه شــرکت را در حالــت آماده بــاش 
قــرار داد، معرفــی شــد. چــت ربــات
Open AI در عــرض دو مــاه ۱۰۰ میلیون 
کاربــر جمــع کــرد و تهدیــدی مســتقیم 
بــرای تجــارت جســت و جوی گــوگل بود 
زیــرا مایکروســافت میلیاردهــا دلار بــه

Open AI سرازیر کرد. 
اگرچــه ربات هــای چــت ماننــد بــارد و 
چت جی پی تی بــرای تولید پاســخ ها به 
مدل هــای زبــان زیربنــای آنهــا وابســته 
هستند، انسان ها نیز در بررسی پاسخ ها 
بــرای اطمینــان از قابــل اعتمــاد و دقیق 

بودن آنها مشارکت دارند. 
بلومبــرگ بــا اســتناد بــه اســناد داخلی 
و گــزارش شــش پیمانــکار گفــت حجم 
کاری انســان هایی کــه پاســخ ها را بــرای 
بارد بررسی می کنند، به طور فزاینده ای 

بزرگ تر و پیچیده تر شده است. 
بلومبــرگ  بــه  پیمانــکاران  از  یکــی 
گفــت: »همان طور کــه می بینیــد مردم 
ترســیده اند، اســترس دارنــد، حقــوق 
کمتری دریافت می کنند و نمی دانند چه 
خبر است. فرهنگ ترس برای به دست 
آوردن کیفیــت و کار گروهــی که شــما از 
همه ما می خواهید، مساعد نیست.« 

بخشــی از وظایــف پیمانــکاران اغلــب 
شــامل رتبه بنــدی پاســخ ها در مــورد 
»مفید بودن« آنها در مقیاسی از »کاملاً 
غیرمفید« تا »بسیار مفید« و سنجش 

میزان به روز بودن پاسخ هاست.

REPORTگزارش

با توجه به اینکه دورکاری همچنان در میان کارمندان محبوبیت روبه افزایشی دارد، مزایا و 
معایب این مدل را بررسی کرده ایم

تولید کربن کمتر
در سال های اخیر کار از راه دور شتاب قابل توجهی پیدا کرده 
و کووید-۱۹ تنها محبوبیت آن را افزایش داده است. در واقع 
از ابتدای سال ۲۰۲۳، ۲۷ درصد از کارکنان ایالات متحده از 
راه دور کار می کنند. با این حال پیش بینی می شــود تا سال 
۲۰۲۵ تعداد کارمندان آمریکایی که از راه دور کار می کنند، به 

۳۶/۲ میلیون نفر برسد.
اما با بازگشت به حالت عادی، کار از راه دور به یک موضوع 
پرحاشــیه تبدیــل شــده اســت. کار از راه دور دارای مزایــای 
متعددی مانند انعطاف پذیری، بهبود تعادل بین کار و زندگی 
و کاهش زمان رفت و آمد دارد. علاوه بر اینهــا CNN گزارش 
داده برخــی کارمندانــی کــه کار از راه دور را تجربــه کرده اند، 

ترجیح می دهند شغل خود را ترک کنند تا اینکه به صورت 
حضوری کار کنند.

پروفســور رند غیــاد، رئیس اقتصــاد و بازارهــای جهانی کار 
در لینکدیــن گفتــه اســت: »کارمنــدان به دنبال مشــاغلی 
هستند که ویژگی های خاصی مانند امکان دورکاری دارند، 
اما کارفرمایان مایل به ارائه این امکان نیستند.« با این حال 
کار از راه دور چالش هایی مانند احســاس انــزوای احتمالی 
و دشــواری جداســازی زندگی شــخصی و حرفــه ای را نیز به 
همراه دارد. تعدادی از چهره های بانفوذ در تجارت از جمله 
مدیرعامل گلدمن ساکس و جی پی مورگان، ایلان ماسک و 

حتی مارتا استوارت نیز از دورکاری انتقاد کرده اند.

مزایایکارازراهدور
انعطافپذیریبیشتر کار از راه دور انعطاف پذیــری بی نظیــری را فراهــم ١

می کند، زیرا افراد می توانند از هر کجا کار کنند. این امر تعادل 
بین کار و زندگی را بهبود می بخشــد و کارمنــدان می توانند 
برنامه کاری خود را بر اســاس نیازهایشــان شخصی ســازی 
کنند. علاوه بر این فرصت هایی را برای افرادی که نمی توانند 
در محیط هــای اداری ســنتی کار کننــد، فراهــم می ســازد. 
کارمنــدان عــلاوه بــر کار در آســایش خانــه، می تواننــد در 
فضاهای کاری اشــتراکی، کافه ها یا پارک هــا نیز به فعالیت 

حرفه ای خود بپردازند.

بر اساس یک نظرسنجی که اخیراً توسط سایت 
کاریابی »مانســتر« انجام شــده اســت، بیش از 
یک نفر از هر چهار )۲۶ درصد( کارمندان ایالات 
متحــده ترجیــح می دهنــد تحــت عمــل جراحی 
ریشــه دندان قرار گیرند، اما پنج روز در هفته در 
دفتر کار نکنند. علاوه بر این، تقریباً دو نفر از هر 
پنج کارمند )۳8 درصد( گفته اند شغلی را که تنها 
به یک روز حضور در دفتر نیاز دارد، ترک خواهند 
کرد. ایــن آمــار خیره کننــده تغییر آشــکاری را در 
نگرش کارمندان نســبت به محیط اداری سنتی 

نشان می دهد و شرکت هایی که نمی توانند خود 
را با ایــن تغییر وفــق دهنــد، باارزش تریــن دارایی 

خود، یعنی کارمندان را از دست می دهند. 
با این وجــود، بزرگ تریــن دغدغه رهبــران جهان 
مرتبــط بــا همیــن نیــروی انســانی اســت. اگــر از 
آنها پرسیده شــود دغدغه اصلی شان چیست؟ 
پرتکرارتریــن پاســخ، دغدغــه اســتخدام و حفظ 

کارکنان بااستعداد است. 
نظرسنجی های کشورهایی غیر از ایالات متحده 
ماننــد نظرســنجی اخیــر »ویســتج« از رهبــران 

پاسخی به دغدغه 
مدیران عامل

مدل کار هیبریدی
برای حفظ نیروی مستعد




